



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုၤသဝီပုၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါဒံၣ်စဲဘၣ် ၂၁သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ် - 22-374-11

ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- ဖဲလါစဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၂နံၣ်အကတီၢ် တၢ်ခးနါစါကျိဖးဒိဘၣ်သံဝဲ ပုၤယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်ပိာ်မုၢ်တဂၤ ဖဲမူကီၢ်ဆၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)ခးနါစါတၢ် ဒီးဘၣ်သံဝဲပုၤယုၢ် အိၣ်ကမ့ၢ်ပိာ်မုၢ်တဂၤ ဖဲအဝဲဟဲက့ၤဟံးအိၣ်ဘုသးလၢအသဝီအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ ကဲထီၣ်အသး ဖဲလါ စဲးပထုဘၣ်, ၂၀၂၂နံၣ် လၢမူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢ ကျိက့ဘၣ်အကိၣ်ကျါခံ, အကံၣ်ဒုၣ်ဒီးအခိၣ် အယီ အဝဲသံတဘျီပီန့ၣ်လီၤ. အဝဲပာ်လီၤတံာ်အဖိယဲာ်ဂၤဒီးအဝါန့ၣ်လီၤ. တချုးလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးန့ၣ် အဝဲပိာ်မုၢ်ဒီး အဟံၣ်ဖိ ဃီဖိဃုာ်ဒီးသဝီဖိလၢအအိၣ်လၢ စ့ၤက့ၢ်အ့ၤ ကရူၢ်တဘျီဖျါ ဘၣ်တၢ်နီၣ်ဆူၣ်ထီၣ်ကွံာ်အီၤလၢအသဝီန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်သံတၢ်ပုၤအိၣ်ထီၣ်ဒီဖျါတၢ်ခးနါစါကျိဖးဒိဘၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နီၣ်မုၢ်သီ	လါစဲးပထုဘၣ် ၁၇သီ, ၂၀၂၂နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	တီၤစူၣ်သဝီ, စ့ၤက့ၢ်အ့ၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	နီၢ်သုလုၤဖိ
သးနံၣ်	၄၃နံၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါစဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၂နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ ပုၤမၤ သကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ဒိ ဖိ ခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢ အဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအိၣ်ထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒုၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်/ ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖီဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	ထီၣ်ပုၢ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤဝဲၤ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘူးဒး
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	တီၤစ့ၣ်သဝီ, စ့ၤက့ၢ်အ့ၣ်ကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရဲၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲၤ ဒဲးသးကလၢ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တအိၣ်	တအိၣ်	SAC ဒိၣ်ချ့သးရဲၣ် နီၣ်ဂံၢ် ၃၅၁	န့ၣ်သၤကွဲးတီၤ, တီၤစ့ၣ်သဝီ, စ့ၤက့ၢ်အ့ၣ်ကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်	သးဒိၣ်စ့ၤယၤလု

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲၣ်ပုၤပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

KHRG ပှၤပှၤပှၤမၤသကိးတၢ်ဖိတဂၤဆဲးကျိးဒီးလီၤကဝီၤခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်လၢလီၤကဝီၤပှၤဒဲးသးအကန့ၢ်ဆဲးကျိးဒီး လဲၤထံၣ်လိာ်သးဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖီဃီဖိ လၢအဟဲဟံးန့ၢ်တၢ်အိၣ်ကဒုအလီၤလၢ က---သဝီ, မူဟီၣ်ကဝီၤလီၤဆီ, မူကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၢ်တၢ်ဆဲးကျိးဝဲအလီၤခံ အဝဲမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး စီၤခ--- လၢအမ့ၢ်ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် နီၣ်သုလုၤဖိ အဝဲန့ၢ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤခီဖျိ ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဝဲ လၢအမ့ၢ်ပှၤလၢအလဲၤဘၣ်ဒီးထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲပှၤသံအစီၣ်ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအါဂၤ ထံၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သး ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤဟံးန့ၢ်က့ၢ်ပှၤသံစီၣ်လၢ က---သဝီအဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ကညီၣ်လီၤအီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢလံာ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအပူၤခဲလၢာ် ဟဲခီဖျိအသးလၢ ပှၤလၢအထံၣ် ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သး လၢအမဲာ်သ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲဂီၤခီ ၁၁န့ၣ်ရံၣ်, လါစဲးပထုဘၢၣ် ၁၇၁၁, ၂၀၂၂န့ၣ်အဆၢကတီၢ် သဝီဖိလၢအပွၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢအမံၤမ့ၢ် နီၣ်သူလုၤဖိ အိၣ်သဝီလၢ တီၤစ့ၣ်သဝီ, စ့ၤက့ၢ်အ့ကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်တၢၤ ဘၣ်ဒိဒီးမိထးက့ၤလၢတၢ်ခးအီၤလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပၢ်တၢ်ပြးကီၣ် ကးကရၢ (SAC) သး ဖဲအဝဲဟဲက့ၤလၢအသဝီဝဲ က့ၤကဒါဆူတၢ်ပွၢ်အိၣ်ကဒုအလီၢ်တတီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲက့ၤဟံးအိၣ် ဘုသးလၢတီၤစ့ၣ်သဝီ ဒ်သိးကဟဲက့ၤစိၣ်ဝဲလၢတၢ်ပွၢ်အိၣ်ကဒုအလီၢ် လၢသဝီအဂၤတဖျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ဒိဒီး မိထးက့ၤဖဲအဟဲက့ၤတုၤလၢစံၣ်ပျီပူၤဖဲအဝီက့ၤစ့ၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢမိးထးက့ၤ ဘၣ်အကီၢ်ကျါခံ, အကံၣ်ဒုၣ်ဒီး အခိၣ်အပယိ အဝဲသံတဘျီဃီန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအခးနါစိၣ်တၢ်မ့ၢ်ဝဲ SAC အသး ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် ၃၅၁ လၢအအိၣ်ဆီလီၤ အသးတစိၣ်တလီၢ် စးထီၣ်ဖဲလၢယူၤလံ, ၂၀၂၂န့ၣ် လၢန့ၣ်သၢက့ၤတီၤခိၣ်ထိး ဒီးဘၣ်တၢ်တီၤခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သးခိၣ် ဇုၤယၤ လုန့ၣ်လီၤ. သးခိၣ်ဇုၤယၤလုအံၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ လၢဒိၣ်သးကလၢန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၉၁, ၂၀၂၂န့ၣ် တချုးလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အဆၢကတီၢ် SAC သးနီၣ်ပွၢ်ထီၣ်ကွံၣ် သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်လၢ တီၤစ့ၣ်, နီၣ်ကျိ, တမၤခီ, ဒီးနီၣ်ခုၣ်သဝီသ့ၣ်တဖၣ် လၢအအိၣ်သူၣ်လီၤအသးလၢ စ့ၤက့ၢ်အ့ကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ် ဒီးနီၣ်ဆူၣ်ကွံၣ်စ့ၢ်ကိးသဝီဖိလၢအအိၣ်လၢ သဲကိ, ညၤပျဲအ့, ညီၤကိ(ချါခိၣ်) ဒီးအ့န့ၣ်သဝီသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢ အ့န့ၣ်ကရူၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချါလွံၤထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတၢၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး SAC သးဒ်အမ့ၢ် ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် ၅၉၀, ခိၣ်သးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် ၆၀, ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် ၄၄၀, ဒီးပံၤလျှံစ့ၣ် (ပယီၤကၤကီၢ်သး)သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဟူးဂဲၤလၢ လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ် ဒီးန့ၣ်သၢက့ၤဟီၣ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအနီၣ်ပွၢ်ထီၣ်ကွံၣ်သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ထဲစ့ၤက့ၢ်အ့ကရူၢ်တဘျီအပူၤ သဝီဖိလၢဘၣ်ပွၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်အိၣ်ဝဲ ၂၀၅၆၀လံန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢ အ့န့ၣ်ကရူၢ် တခီ KHRG ပၢ်ဖျါထီၣ်ပုၤပွၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်နီၣ်ဂံၢ်တန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတၢၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး (ဖဲလါစဲးပထု ဘၢၣ်၉၁, ၂၀၂၂န့ၣ်အနံၤ) SAC သး ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုၢ်မၤဆူၣ်သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ပွၢ်ထီၣ်ကွံၣ်ဆူၣ်အသဝီဒီး စံးဝဲလၢ “သုကဘၣ်စံၣ်ထီၣ်ကွံၣ်တန့ၢ်ညါအံၤ. ပုၤတဘၣ်အိၣ်တၢ်လၢသဝီပူၤနီၣ်တၢၤဘၣ်. ပုၤမ့ၢ်အိၣ်တၢ်ကၤကၤန့ၢ် ပကခးလီၤမီ ထးလၢသဝီပူၤ” န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အပယိ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ပိၣ်မ့ၢ်, ဖိသ့ၣ် ဒီးဖိသ့ၣ်အိၣ်ဖျါထီၣ်သီသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ပွၢ် ထီၣ်ကွံၣ်လၢ သဝီပူၤတဘျီဃီန့ၣ်လီၤ.

ခီဖျါလၢတၢ်နီၣ်ပွၢ်ထီၣ်ကွံၣ် အဝဲသ့ၣ်သတူၢ်ကလၢအပယိ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ပွၢ်စိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တန့ၢ်အါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ်န့ၣ်အပယိ သဝီဖိတနီၤ က့ၤဟံးအိၣ်က့ၤဘုသးဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ် ဒီးက့ၤကွၢ်အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်လၢအအိၣ်တၢ်လၢအသဝီ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ခီဖျါလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အံၤအဖီခိၣ် ခဲအံၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်က့ၤဟံးအိၣ်တၢ်အိၣ် ဒီးက့ၤကွၢ်အတၢ်ဖဲအိၣ် မၤအိၣ်အလီၢ်ဒီးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်တဘျီလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်ဂ--- မ့ၢ်ပုၤပွၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တၢၤစံးဝဲ “SAC သးမၤဆူၣ်ပစံၣ်ထီၣ်ကွံၣ် အပိပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်. SAC သးမ့ၢ်ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤလၢပကလဲၤအိၣ်ကဒု ပကလဲၤအိၣ်ဖဲန့ၢ်သၢၣ်. ဘၣ်ဆၣ်အခဲအံၤအဝဲနီၣ်ဆူၣ်ပုၤလၢတၢ်သ တူၢ်ကလၢအပူၤ ပကဘၣ်လဲၤအိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် ပတသ့ၣ်ညါဘၣ်အပိ ယလဲၤစံၣ်အိၣ်လၢပုၤပူၤလီၤ. ပအိၣ်ခိးတၢ်တုၤလၢ

တၢ်အိၣ်သးလီၤကယးတစဲးဝါဖဲၣ် ပကူၤဟံးအိၣ်ခူသ့ၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢပသဝီၤ ဒ်တၢ်ဘျၢၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အသိးဘျၢၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဖူးပှၤဒု အကခးသံပှၤ မ့တမ့ၢ် ဖီၣ်ပှၤလီၤ. SAC သးတပျဲပကူၤဆူပသဝီၤဘၣ် ဘၣ်ဆၢၣ်အဝဲသ့ၣ်တ ခီလဲၤန့ၣ်ဆူပသဝီၤ ဒီးဂ့ၢ်ဆူၣ်ပျီဆူၣ်ပတၢ်ဖိတၢ်လံၤသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးပတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.”

ခီဖျါတၢ်အိၣ်သးဝဲအံၤအဖီခိၣ် ဒုးအါထီၣ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ သဝီဖိလၢအအိၣ်လၢတၢ်ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လီၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢကဆဲးအိၣ်မူ ခီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပျဲတၢ်ဖူးလၢအကူၤဟံးအိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢအသဝီတဘျၢၣ်ဘၣ်အယီၤန့ၣ် လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢ ပှၤဂၤအဒါဒီး, ပှၤစံၣ်ဒဲ, ဒီးပှၤပှၤအဆၢကတီၢ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ဒီး တၢ်ကီတၢ် ခဲဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် လၢအဃုၢ်အိၣ်ကဒုလၢ အဘူးတံၢ်ဒီးအသကိးဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဒီးသန့ၤအ သးလၢအဘူးတံၢ်ဒီးအသကိးသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤတခီ ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢပှၤလံာ်ကျါစးထီၣ်လၢ လၢဒိၣ်ကျဲ တုၤဆူမူကီၢ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိတနီၤလဲၤဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢတီၤအူဝဲ, ဖြူဝဲ, ဒီးကီၣ်တကါဝဲ လၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢဖြူကီၢ်ဆၢၣ် (ပကိကီၢ်ခီ) သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢ တၢ်မုၢ်လဲၤအသးဒ်အံၤခါဆူၣ်ညါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တန့ၢ်ကူးအိၣ်ကွၢ်အတၢ်မုၢ်တၢ်ဘီ ဘုဇိၤဟုဇိၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢအဘၣ်ယိၣ်ဝဲအိၣ်ကတၢ်န့ၣ်မုၢ်ဝဲ တၢ်အိၣ်တကူတလၢ လၢနံၣ်လၢကဟဲအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်ညါအံၤအဝဲသ့ၣ်ဒီးသန့ၤအသးလၢ အဘူးတံၢ်ဒီးတံၤသ ကိးသ့ၣ်တဖၣ်မုၢ်သ့ဘၣ်ဆၢၣ် အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဒိၣ်မးလၢအတၢ်အိၣ်တကူတလၢဘၣ် ခီဖျါလၢတနံၣ်ညါအံၤ အဝဲသ့ၣ်မၤအိၣ်ကွၢ်တၢ်တသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤပိာ်မုၢ်တဂၤစံးဝဲလၢ “ပမၤတၢ်လၢပကအိၣ်ဘၣ်အဂီၢ် ဘၣ်ဆၢၣ်တနံၣ်အံၤ ခီဖျါလၢ တၢ်စူၤတဘၣ်လီၤဘၣ်စးအယီၤဘုသ့ၣ်တဖၣ်တဂ့ၤဘၣ်. အါန့ၢ်အန့ၤ ခီဖျါလၢ ပှၤဘၣ်ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်အယီၤ ကျီၢ်သ့ၣ် တဖၣ်တၢ်ပျါလီၤအီၤသကူၤသဝီၤ ဟးသကူၤဆးဒးဒီးအိၣ်ဝဲဘုအယီၤ ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဒိၣ်မးလၢပတၢ်အိၣ်တလၢ လၢ နံၣ်လၢ ကဟဲအဂီၢ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.”

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၢ်အခွဲး

မုၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပက သူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဝဲဟ့ၣ် တၢ်ပျဲလၢ KHRG ကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤ ဖဲလါစဲးပထုဘၣ် ၂၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဖဲတီၤစ့ၣ် ဒီး က--- သဝီဘၣ်စၢၤ စ့ၤကွဲၤအွဲၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစ့ၣ်တဘျီဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ နီၢ်သူလုၤဖိအသံစိၣ် ဒီးအဝဲသံခိဖျါလၢ SAC ခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် ၃၅၁ လၢအအိၣ်လၢန့ၣ်သၢကွဲၤတၢ်တဖုခးနါစိၤကျိဖးဒိၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ဒိ ဖဲအဝဲဟဲက့ၤလၢတီၤစ့ၣ်သဝီ မ့ၢ်ဒိသိးအက့ၤကဒါဆူတၢ်ဃ့ၢ်အိၣ်ကဒုအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲက့ၤဆူအသဝီမ့ၢ်ဒိသိး အကက့ၤဟံးအိၣ်ဘုသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုထွဲတဘျီ ပံၤဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်က့ၤယိးဝဲနီၢ်သူလုၤဖိအစိၣ်ဆူ က--- သဝီ လၢတၢ်ကရူၢ်လီၤအိၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - ကညီၣ်ကလုာ်စၢၤဖျါကရူၢ်)



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ် တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤ ဖဲလါစဲးပထုဘၣ် ၂၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဖဲက--- သဝီ,စ့ၤကွဲၤအွဲၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤခ--- လၢအမ့ၢ်ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်နီၢ်သူလုၤဖိအဝဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုးသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဝိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.